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موسیقی22

نمی توانم بگویم 
شرایط امروز 

موسیقی مساعد 
است یا خیر! اما 

احساسم براین است 
زمانش فرا رسیده و 

این ضرورت ایجاد 
شده است که به 

صحنه هنر بازگردیم. 
البته در کنار من 

عزیزان دیگری هم 
هستند که فعالیت 

همه ما تقریباً به دهه 
هفتاد برمی گردد؛ 

همه ما همچنان 
همان حس گذشته 

را داریم. اگر این 
مسیرهمچنان 

به درستی پیش 
می رفت، امروزبدون 

هیچ دل نگرانی، 
می نشستیم و 

نظاره گر بودیم و از 
آن موسیقی لذت 

می بردیم

متأسفانه جامعه 
امروز به سمت 
تولیدات یکبار 

مصرف حرکت 
کرده و براین 

اساس، وقتی 
خواننده تازه کار، 

مانعی مقابل خود 
نمی بیند، بدون 

گذراندن مراحل 
آموزشی براحتی 

کار را تولید و 
پخش می کند. 

چه بسا که کار 
مورد استقبال قرار 

بگیرد و به قول 
معروف هیت شود 

اما در گذشته 
این گونه نبود و 

دیدگاه مردم و 
مخاطبان نسبت 

به این موضوع 
متفاوت بود. نکته 

قابل توجه اینکه 
تصمیم گیرندگان، 

نمی گذاشتند 
هرخواننده ای 

وارد این هنر شود 
و شرکت ها خود 
صاحبنظر بودند 

و به همین سبب 
کیفیت اجرای 

خواننده برایشان 
بسیار مهم بود 

و هر کسی اجازه 
ورود به این 

میدان را نداشت

موســـیقی پاپ بعد انقاب اســـامی، فـــراز و فرود های بســـیاری را تجربه کرده اســـت. درآغاز دهـــه 70 و حتی کمی 
قبل تـــر ازآن، خوانندگانی با معرفی این ژنر از موســـیقی بـــه روی صحنه آمدند که نام و آثارشـــان همچنان در اذهان 
باقی مانده و ترانه هایشـــان زمزمه می شـــود. هنرمندانی چون خشـــایار اعتمادی، قاســـم افشـــار، محمد اصفهانی، 
بیـــژن خـــاوری، چنگیز حبیبیـــان، علیرضا عصار، حمیـــد غامعلی و... اما با گذشـــت زمان بی آنکه خود خواســـته 
باشـــند، برخی از همیـــن خواننـــدگان آرام آرام از صحنه موســـیقی کنار گذاشـــته شـــدند. هنرمندانی کـــه ترانه ها 
و ملودی هایشـــان بســـیار متفـــاوت با آن چیزی اســـت که امـــروز به عنوان موســـیقی پـــاپ معرفی می شـــود. این 
هنرمنـــدان با گذشـــت ســـال ها دوری از فعالیت های موســـیقی، با کنســـرت »خاطره ســـازها« بار دیگـــر به صحنه 
موســـیقی بازگشتند. کنســـرتی با حضور قاســـم افشـــار، حمید غامعلی، چنگیز حبیبیان و مهدی مقدم به رهبری 
علی فرهنگی و سرپرســـتی ارکستر محمدرضا چراغعلی و تهیه کنندگی ســـجاد عزیزی آرام که در تالار وحدت برگزار 

شد و مورد اســـتقبال قرار گرفت.
حمیـــد غامعلی یکی ازهمین خوانندگان موســـیقی پاپ اســـت که صدایـــش درمجموعه »آقای حکایتـــی« و البته 
دیگـــر کارهایی کـــه ازاین هنرمند برجای مانده اســـت همچنان شـــنیدنی اســـت. او نســـبت به برخـــی از تولیدات 
امروز موســـیقی پاپ انتقاد دارد و براین اســـاس می گوید: »زمانش فرا رســـیده به صحنه هنـــر بازگردیم تا باردیگرآن 
موســـیقی را کـــه فکـــر می کنیم اصولی و درســـت اســـت احیـــا کنیم.« ایـــن هنرمنـــد براین نظـــر اســـت اگرمقابل 
موســـیقی هایی که این روزها پخش می شـــود نایســـتیم، همین تعداد موســـیقی ســـالم و خوب هـــم ازبین خواهد 

رفـــت. گفت و گو با حمید غامعلی خواننده پیشکســـوت موســـیقی پـــاپ را در ادامـــه می خوانید؛

موسیقی

نداسیجانی
خبرنگار

 بعد از سال ها دوری ازعرصه خوانندگی، 
چه انگیزه یا اتفاقی سبب شد به صحنه 

موسیقی بازگردید؟
دردهـــه 70 بـــه دلیل عشـــق وعلاقه مندی به موســـیقی 
پاپ دهه 50، تلاش کردیم باردیگر موســـیقی پاپ را احیا 
کنیم. اگرچه ابتدای راه مشـــکلاتی هم وجود داشت اما 
بـــا همه اینهـــا، کارهـــا به خوبی پیـــش رفت. بـــه عنوان 
مثـــال، درآن دوران، دریافـــت مجـــوز برای این ســـبک از 
موســـیقی با مشـــکلاتی همـــراه بـــود و به همین ســـبب 
آلبوم ها، مدت هـــا درانتظـــار دریافـــت مجوزمی ماندند 
و درآخربا تغییر برخی ازقطعات کار منتشـــر می شـــد. ما 
ایـــن ســـختی ها را گذراندیم تا موســـیقی پـــاپ، باردیگر 
زنـــده شـــود. در واقـــع آنچـــه هـــدف مـــا بود و دوســـت 
داشـــتیم اتفـــاق بیفتـــد، به نوعـــی درحال شـــکل گیری 
بـــود و روز بـــه روز قطعات بهتر و بـــا کیفیت تر جمع آوری 
و ضبط می شـــد. امـــا بعد ازمدت هـــا بنا بـــه دلایلی، این 
موسیقی از مســـیراصلی خود خارج شـــد. ما هنرمندان 
آن دوران موســـیقی پاپ، براین اندیشـــه بودیم، آن کاری 
کـــه می بایســـت و وظیفـــه ای که برعهـــده داشـــتیم، به 
ســـرانجام رسیده اســـت اما در نهایت مســـائل مختلفی 
پیـــش آمد که موجـــب ایجاد این فاصله شـــد. البته طی 
این سال ها، دوســـتان بسیاری پیشـــنهاد کردند مجدداً 
فعالیت مـــان را آغاز کنیم، چرا که خـــود را عضو کوچک 
ایـــن هنر می دانســـتیم و در قبـــال آن متعهد و مســـئول 
بودیم. براین اســـاس تـــلاش کردیم بار دیگـــر تا آنجا که 

در توان مان اســـت مســـیر را اصلاح کنیم.
آنچه ما در نظرداشـــتیم موســـیقی متین و به نوعی فاخر 
دهـــه 50 بود. بـــا این هدف که همان ســـبک موســـیقی 
را بـــا امکانـــات امـــروزی ادامه بدهیـــم. ناگفتـــه نماند، 
درحـــال حاضرامکانات ضبط و پخش واجرا، نســـبت به 
گذشـــته بســـیارتغییرکرده و درمقابل، این انتظار وجود 
دارد کیفیـــت کارها بهترشـــود اما متأســـفانه بیـــش از 90 
درصـــد کارهایـــی کـــه اجرا و پخـــش می شـــوند، کیفیت 
لازم را ندارند وشـــاید تنها به لحاظ شفافیت صدا، کارها 
کمی بهترشده باشـــد اما مابقی الِمان ها از جمله شعر و 
ترانه، اجرای خواننده، ارکستراسیون و...در سطح کیفی 
خوبـــی قرارندارنـــد. البته در این بین کســـانی هســـتند 
که خـــوب کار می کنند و بـــا وجود هزینه های ســـنگین، 
تلاش شـــان این اســـت همچنـــان موســـیقی های خوب 
را تولیـــد و اجرا کنند، ولی خب مســـیر موســـیقی پاپ و 
ذائقه شـــنیداری جامعه تغییرکرده اســـت. براین اساس 
حس کردیم مأموریتی داریم که باید به ســـرانجام برسد. 
حالا چه میزان دراین زمینـــه موفق بوده ایم، نمی دانیم، 
ولی تلاش مـــان را می کنیم تا باردیگر موســـیقی ای را که 

فکـــر می کنیم اصولی و درســـت اســـت احیا کنیم.

موسیقی دهه 50 چه ویژگی هایی داشت 
که به این سبک از موسیقی گرایش پیدا 
کردید و تلاش تان این بود آن را به نسل 

بعد از خود معرفی کنید؟
با وجود آنکه ســـال ها از تولید و انتشارموســـیقی دهه 50 
می گـــذرد، ســـاختارکار آنقدر قوی و خوب اســـت که این 

موســـیقی همچنـــان مخاطب دارد و شـــنیده می شـــود، 
حتی برای کســـانی که بارنخســـت این کارها را می شنوند 
هم لذتبخش است. براین اساس درتولید چنین آثاری، 
اصـــول اصلی کارمانند شـــعر و ترانـــه و در ادامـــه ملودی 
وتنظیـــم و اجـــرای خواننـــده، بایـــد به درســـتی رعایـــت 
شـــوند. هرگاه این موضوعـــات با توجه بـــه قواعد کاری، 
درکنارهم قرارگرفتند، بارها و بارها شـــنیدن آن، شـــما را 

خســـته نخواهد کرد.
فرامـــوش نکنیـــم ایـــن آثـــار بـــا تولیـــدات امـــروزی که 
خیلـــی زود در اذهان به فراموشـــی ســـپرده می شـــوند، 
متفاوت هســـتند. آن کارهـــای ماندگار، آثـــاری بودند که 
ما را به موســـیقی پـــاپ علاقه مند کرد و خـــود را مدیون 
کســـانی می دانیم که آن دهه این کارهـــا را تولید کردند. 
موزیســـین های خوبی که متأســـفانه امروز بسیاری از آن 
خوبان دیگـــر در بین ما نیســـتند. ازجمله مرحوم بابک 
بیـــات، ناصرچشـــم آذر، واروژان و... که خـــود را مدیون 
هنر این بـــزرگان می دانیـــم. هدف و تلاش ایـــن بزرگان 
ارائه موســـیقی خـــوب به مـــردم بود که هم مورد پســـند 
کلیـــت جامعه قـــرار بگیرد و هـــم به لحاظ ســـاختاری، 

اصولی و درســـت باشد.
 

سال ها قبل در مصاحبه ای اشاره داشتید 
شرایط برای حضور شما در عرصه 

موسیقی مساعد نیست. امروز این 
شرایط را چگونه می بینید؟

نمی توانم بگویم شـــرایط امروز موســـیقی مساعد است 
یا خیـــر! اما احساســـم براین اســـت زمانش فرا رســـیده 
و ایـــن ضـــرورت ایجاد شـــده اســـت کـــه به صحنـــه هنر 
بازگردیم. البته در کنار من عزیزان دیگری هم هســـتند 
که فعالیـــت همه ما تقریبـــاً به دهه هفتـــاد برمی گردد؛ 
هنرمندانی چون چنگیز حبیبیان، قاســـم افشار و البته 
آقـــای مهـــدی مقدم کـــه عضـــو جوان تر گروه هســـتند. 
ایشـــان هـــم در دهه هفتـــاد کار خـــود را شـــروع کردند. 
همه ما همچنان همان حس گذشـــته را داریم. اگر این 
مســـیرهمچنان به درســـتی پیش می رفـــت، امروزبدون 
هیـــچ دل نگرانـــی، می نشســـتیم و نظاره گر بودیـــم و از 
آن موســـیقی لـــذت می بردیـــم. مـــا حس کردیـــم هنوز 
مســـئولیتی بـــر دوش ماســـت امـــا اینکه چقـــدر موفق 
عمـــل کنیم به آینده بســـتگی دارد و اینکه چـــه اتفاقاتی 
رقـــم خواهد خورد! هرچه هســـت به اســـتقبال خوب از 
کنســـرت ها امیدواربودیم و به ادامه راه دلگرم هستیم.

موسیقی های پاپ که امروزه شنیده 
می شوند، مورد پسند و سلیقه برخی از 
نسل های امروزی  است. آلبومی که به 
تازگی منتشر کردید چه میزان با سلیقه 

نسل امروز نزدیک است؟
برخـــی ازقطعـــات ایـــن آلبـــوم به حـــدود 30 ســـال قبل 
برمی گردد؛مانند موســـیقی فیلم »غریبانه« که ســـال ها 
پیش شنیده شـــد و مردم دوست داشتند وخوشبختانه 
امروزهم توســـط جوانان علاقه مند شنیده و ضبط شده 

است. ســـبک کاری مجموعه ای که به تازگی منتشرکردم، 
تقریباً مشابه آلبوم »قبیله عشـــق« است. مانند کارهایی 
کـــه اســـتاد فریبـــرز لاچینـــی ســـاخته بودنـــد و قطعـــه 
»غریبانه« که دراین آلبوم قرار دارد؛ کارهای عاشـــقانه آرام 
که به قول معـــروف مربوط به زمان تنهایی اســـت. البته 
یکـــی از قطعات ایـــن کاربا عنـــوان »گیـــج گاه« مربوط به 
فیلمی اســـت با همین عنوان که درســـینماها اکران شد 
و همزمانـــی آلبوم و اکران این فیلـــم برای من جالب بود.

 
یعنی به سبب نگاه اقتصادی و مالی به 

موسیقی، تصمیم گرفتید دیگر فعالیتی 
نداشته باشید؟

 خیر. قراربود یک ســـری اتفاقـــات، جایگزین موضوعات 
دیگر شـــود اما متوجه شـــدیم کیفیت فدای مسائل مالی 
شده اســـت و سیاســـت های دیگر... البته این اتفاق طی 
دوره زمانی 10 تا 15 ســـال شـــکل گرفـــت و آرام آرام متوجه 
شـــدیم اصول کاری و مســـیری کـــه انتخاب کـــرده بودیم 
تغییرپیدا کرده اســـت. براین اســـاس، احساسمان براین 
بود ایـــن مارکـــت دیگرجـــای ما نیســـت. البتـــه درحال 
حاضر هـــم به مارکـــت موســـیقی نمی اندیشـــیم وحس 
می کنیـــم مســـئولیتی برعهده ماســـت که بایـــد آن را ادا 
کنیـــم و در ادامـــه ایـــن مردم هســـتند که کار را دوســـت 

داشته باشـــند یا خیر.

چرا نسل امروز موسیقی پاپ به بحث 
کیفی تولید و محتوای کار توجه کمتری 

دارند و به سمت گیشه سوق پیدا 
کرده اند؟

تصمیـــم گیرنـــده یـــک عده محـــدودی هســـتند کـــه با 
قراردادهـــای مختلـــف، خواننده هـــا را دراختیارخـــود 
گرفته اند.آنهـــا هســـتند کـــه می گوینـــد خواننـــده چـــه 
بخوانـــد! کجـــا بـــرود! کجـــا اجـــرا کنـــد و... همـــه ایـــن 
تصمیمـــات برعهـــده آن ســـرمایه گذاران و تهیه کننده ها 
ســـت. درصورتـــی کـــه در دوران فعالیـــت مـــا، چنیـــن 
قراردادهایـــی وجـــود نداشـــت. همه ما موســـیقی خوب 
و درســـت را دوســـت داشـــتیم و خودجـــوش انتخـــاب 
می کردیـــم. البتـــه قطعـــاً طـــی ایـــن مسیراشـــتباه هایی 
هم داشـــته ایم امـــا ادعایـــی نداریم که فقط ما درســـت 
می گوییـــم و انجـــام می دهیم.عقیـــده ما این بـــود و پای 
اعتقادات خود ایســـتادیم و همچنان ســـعی می کنیم آن 

چیـــزی را که درســـت اســـت انجـــام دهیم.
  

هدف تهیه کننده ها چیست؟
متأســـفانه برخی از این دوســـتان تهیه کننده، شـــناخت 
درســـتی از موســـیقی ندارنـــد. اشـــعار و ملودی هـــا بـــه 
لحاظ ســـاختار ایراداتـــی دارند و حتی بســـیاری از همین 
دوســـتان اصـــول اولیـــه فعالیت یک شـــاعر یا ترانه ســـرا 
را نمی داننـــد و بـــر همیـــن اســـاس بـــه دنبـــال آن یـــک 
تعداد کلمات کلیشـــه ای به این موســـیقی وارد شـــده که 
همچنان الگو برداری می شـــود. جای تأسف است بگویم 
کلماتـــی درایـــن ترانه هـــا گفته می شـــود که حتـــی قابل 
بیان نیســـت. ایـــن اتفاقات بـــه مرور زمان شـــکل گرفته 
و متأســـفانه مشـــکل اصلی مـــردم ما هم عدم شـــناخت 
و آمـــوزش درســـت از موســـیقی خوب اســـت. طـــی این 
ســـال ها، موســـیقی هیچ گاه جزو دروس آموزشـــی نبوده 
و در کلاس هـــای هنـــری نه از موســـیقی صحبتی در میان 
اســـت و نه از ســـینما. به همیـــن دلیل ایـــن دو مقوله در 
کشـــور ما به انحراف کشـــیده شده اســـت. اما اگر به این 
هنر جدی تر نگاه شـــود و آمـــوزش بدهند، قطعـــاً دیدگاه 
مـــردم در آینـــده متفـــاوت خواهد شـــد و موســـیقی های 
ضعیـــف و هجـــو در مارکـــت موســـیقی جایـــی نخواهند 
داشـــت و ورودشـــان با شکســـت همراه خواهد بـــود. اما 
متأسفانه به سبب این عدم شـــناخت، هر موسیقی را به 
ما تحمیل می کننـــد و بالاجبار همـــان را قبول می کنیم.

 
ترانه های امروزی موسیقی پاپ، مورد 
توجه و علاقه مندی برخی از مخاطبان 

بویژه نسل جوان است و به این نوع 
ترانه ها واکنش مثبت نشان داده اند. 

به نوعی مسأله عرضه و تقاضاست و بر 
همین اساس خواننده ها هم با همین 

سلیقه حرکت می کنند. دیدگاه شما در 
این باره چیست؟

ایـــن دیـــدگاه عمومـــی جامعـــه اســـت. بایســـتی در کنار 
آموزش درســـت موســـیقی در مدارس، رســـانه هم نقش 

خود را به درســـتی ایفا کند. ســـال های بسیاری است که 
ســـاز در تلویزیون نشـــان داده نمی شـــود اما در سینما و 
شـــبکه های غیررسمی رسانه ملی و پلتفرم های مختلف، 
ســـاز به نمایش گذاشـــته می شـــود. اگر همین اتفاق در 
این ســـال ها شـــکل می گرفـــت، حداقـــل مـــردم با یک 
اجرای درســـت و خوب، آشنایی بیشـــتری پیدا می کردند 
امـــا متأســـفانه نه تنهـــا در این مســـأله به نتیجـــه مثبت 
و درســـتی نرســـیده ایم، بلکـــه در آموزش هـــای مقاطـــع 
مختلف درســـی هم همچنان این مشـــکلات وجود دارد 
و بـــه همین ســـبب در این مقوله ها ضعف های بســـیاری 

دیده می شـــود.
 

با توجه به فعالیت امروز خواننده های پاپ 
و نقد هایی که وارد بوده، آیا از انتخاب 
خود و موسیقی ای که با عشق و علاقه 

دنبال کردید، پشیمانید؟
بارها دلســـرد شـــدم اما با خود گفتم تلاشـــمان را کردیم 
حتـــی اگر گاهـــی اوقات مســـیر را بـــه اشـــتباه رفتیم. در 
تمامـــی کارهایـــی کـــه خوانـــده ام، ســـعی کـــردم اصول 
اولیـــه را رعایت کنم امـــا ادعایی هم نـــدارم و هیچ کس 
هـــم نمی تواند چنیـــن ادعایی داشـــته باشـــد. آن زمان 
کـــه در این مســـیر قـــرار گرفتیـــم و کار را شـــروع کردیم، 
سیســـتم صوتی به صـــورت آنالـــوگ بود و سیســـتم های 
دیجیتال تعریف نشـــده بود. همان کاری که در استودیو 
خوانـــده و ضبـــط می شـــد، به گـــوش مردم می رســـید و 
پخش می شـــد امـــا در حال حاضـــر ضبط و پخـــش کار، 
بســـیار آسان شـــده اســـت و برهمین اســـاس هم تعداد 
خواننده هـــا افزایـــش پیـــدا کرده انـــد. خواننده هایی که 
امـــروز روی صحنـــه می خواننـــد، صدایشـــان بـــا آنچه در 
اســـتودیو ضبط شده، بســـیار متفاوت اســـت چرا که در 
آنجـــا صداها اصلاح شـــده اســـت. آن دوران اگرچه کارها 
ســـخت تر و پیچیده تـــر پیش می رفـــت امـــا خروجی آن 

لذتبخـــش و خوشـــایند تر بود.
 

از نگاه شما چرا برخی از خواننده های پاپ 
نسل امروز تعهدی به هنر خود ندارند؟

ایـــن وظیفه شناســـی و متعهـــد بـــودن انتظـــاری اســـت 
کـــه از یـــک خواننـــده یـــا هنرمند مـــی رود و به خـــود آن 
شخص بســـتگی دارد. متأســـفانه جامعه امروز به سمت 
تولیـــدات یکبـــار مصرف حرکت کـــرده و براین اســـاس، 
وقتـــی خواننده تـــازه کار، مانعـــی مقابل خـــود نمی بیند، 
بـــدون گذرانـــدن مراحل آموزشـــی براحتـــی کار را تولید 
و پخـــش می کنـــد. چه بســـا که کار مـــورد اســـتقبال قرار 
بگیـــرد و بـــه قـــول معـــروف هیت شـــود اما در گذشـــته 
این گونـــه نبـــود و دیـــدگاه مـــردم و مخاطبان نســـبت به 
ایـــن موضـــوع متفـــاوت بـــود. نکتـــه قابل توجـــه اینکه 
تصمیم گیرندگان، نمی گذاشـــتند هرخواننده ای وارد این 
هنر شـــود و شـــرکت ها خود صاحبنظر بودند و به همین 
ســـبب کیفیت اجرای خواننده برایشـــان بسیار مهم بود 
و هر کســـی اجـــازه ورود به این میدان را نداشـــت. براین 
اســـاس کارهای خوب انتخاب و پخش می شـــد. ناگفته 
نماند ایـــن تصمیم گیری ها تنها منوط به بازار موســـیقی 
نبـــود. تهیه کننده هـــا و تولیدکننـــدگان اصـــول هنری را 
می شـــناختند و بـــه جنبـــه مـــادی کار، نگاهی نداشـــتند 
و تمـــام هزینه هـــا را بیـــش از آنکـــه لازم بـــود، پرداخت 

می کردند تـــا کیفیـــت کار فدای هزینه نشـــود.
 

اما امروزه گاهی درکنسرت های پاپ، 
پلی بک هم شنیده می شود؟

پلی بک خوانـــی را می تـــوان در دو جنبـــه بررســـی کـــرد؛ 
نخســـت اینکه گروه از یک ارکســـتر حدود 8 نفره تشکیل 
شـــده اما ایده شـــان ایـــن اســـت صدایی کـــه روی صحنه 
شـــنیده می شـــود، ارکســـتر 20- 30 نفره را شـــامل شـــود. 
بنابرایـــن یـــک تعداد ســـاز بـــه عنـــوان صداهـــای کمکی 
ضبط می شـــود و در کنار اجـــرای نوازنده های روی صحنه، 
آن صداهـــا هم شـــنیده می شـــوند. ایـــن کار تـــا حدودی 
قابل قبول اســـت. بـــه این دلیل کـــه آن تعـــداد نوازنده و 
هماهنگـــی و صدا بـــرداری و... هزینه بر اســـت. نوع دیگر 
پلی بک خوانی، به این صورت اســـت که خواننده و نوازنده 
تنها ادای اجرا را در آورند؛ اتفاقی فاجعه بار که قابل توجیه 
نیست و لطمه بسیاری به موسیقی کشـــورمان می زند آن 
هـــم با قیمـــت بلیت هایی که سرســـام آور اســـت. اگرچه 
امکانات امروز آنقدر پیشـــرفته و قوی شـــده اســـت که هر 
گاه بخواهیـــد، می توانید صدای خـــود را پخش کنید و هر 

گاه نخواهید، صدای ضبط شـــده پخش شـــود.

 موافق این قیمت بلیت ها هستید؟
 قیمـــت بلیت های کنســـرت قابـــل درک نیســـت. البته 
بخـــش اصلـــی ایـــن هزینه هـــا مربـــوط بـــه ســـالن های 
کنســـرت اســـت. ســـالن های خوب که در بین هواداران 
اســـم و رســـمی پیدا کرده اســـت، قیمت اجاره بهایشان 
را افزایـــش داده انـــد. فعالیـــت کاری مـــا در آن دوران و 
هزینـــه بلیت هـــا و ســـالن ها، نســـبت بـــه امـــروز، اصلاً 
قابل مقایســـه نیســـت. بنابراین با توجه بـــه هزینه هایی 
چون اجاره ســـالن، تبلیغات، صدا بـــرداری، نورپردازی و 
دســـتمزد نوازنده ها و خواننده و... که بســـیار ســـنگین 
اســـت، باید هوای یکدیگر را داشـــته باشـــیم تا روز به روز 

ایـــن کار ضعیف تر نشـــود.
 

در دهه 70 و دوران آغاز فعالیت 
موسیقایی شما، محدودیت هایی در 

موسیقی پاپ وجود داشت. در آن 
برهه زمانی چگونه فعالیت کردید و این 

موسیقی چگونه به مردم معرفی شد؟
در دهـــه 60 ایـــن تلاش ها آغاز شـــده بـــود و بســـیاری از 
عزیزان قبـــل از ما در موســـیقی پاپ فعالیت داشـــتند. 
جالـــب اینکـــه در آن دوران ایـــن موســـیقی بـــه اســـامی 
مختلـــف معرفی می شـــد. به طـــور مثال اوایـــل کار به آن 
»موســـیقی جوان« می گفتند و بعد ها »موسیقی مردمی« 
و البته »موسیقی نوین«. این اســـامی را انتخاب کردند تا 
حساسیتی که بر عنوان موســـیقی پاپ است، کمتر شود 
و کارهایـــی هم در این زمینه تولید شـــد و آرام آرام شـــکل 
گرفت. خاطرم است ســـال 1374 تصمیم داشتم اولین 
آلبوم موســـیقی ام بـــا عنـــوان »خلیج فارس« را منتشـــر 
کنم امـــا این کار حـــدود 9 مـــاه منتظر دریافـــت مجوز از 
ســـوی وزارت فرهنگ و ارشـــاد اســـلامی بـــود و دلیل آن 
هـــم ژانری بـــود که ایـــن آلبوم داشـــت؛ موســـیقی پاپ. 
امـــا بعـــد از دولت آقـــای خاتمی فضـــای کار، کمـــی بازتر 
شـــد و توانســـتیم مجوز این کار را بگیریم و کم کم عنوان 

موســـیقی پاپ مرسوم شد.
 

کمی هم از آلبوم جدید خود »پاییز بعد از 
تو« و شکل گیری این کار بگویید.

این آلبـــوم به پیشـــنهاد دوســـت عزیـــزم، آقای ســـجاد 
عزیزی آرام از شاعران خوب کشـــورمان جمع آوری شده 
است. قطعات آلبوم در ژانر عاشـــقانه است. آهنگسازی 
کار بر عهده همکار قدیمـــی و کاربلد آقای دکتر چراغعلی 
بـــوده. این دو عزیـــز بدون هیچ چشمداشـــت مالی این 
کار را انجـــام دادنـــد و درواقع باید بگویـــم رفاقت بین ما 
حاصل شـــکل گیری این آلبـــوم بوده اســـت و ادای دینی 
بـــه عزیزانی کـــه در دهه 50 و دهـــه 70 فعالیت کردند. ما 
تلاشـــمان را کردیم تا یک کار خوب جمع آوری و به مردم 
عزیـــز تقدیم کنیم. امیـــدوارم مورد اســـتقبال مخاطبان 
قرار گرفته باشـــد و از همین رســـانه، از ایـــن دو عزیز که 

همراه بودند و پای کار ایســـتادند، تشـــکر می کنم.
 

اتفاقی که از دوران کرونا به بعد شکل 
جدی تری به خود گرفت، گرایش 

هنرمندان موسیقی به تولید و انتشار 
تک آهنگ در فضای مجازی بود؛ اتفاقی 
که تقریباً ماندگار شد و موجب توقف و 
بعضاً تعطیلی بخش نشر شده است. 

دیدگاه شما در این زمینه چیست؟
در حال حاضر تولید آلبوم بســـیار هزینه بر اســـت و حتی 
شـــاید برداشـــت مالی هـــم نداشـــته باشـــد. در واقع به 
علت عدم قانـــون کپی رایت و دانلود اثر در ســـایت های 
غیرمجـــاز، دیگر نمی تـــوان انتظار تولید آلبوم را داشـــت 
جـــز اینکـــه هنرمند و خالق اثـــر به خاطـــر علاقه مندی و 
عشـــق خود به هنـــرش یک اثـــر فیزیکی مانـــدگار تولید 
کنـــد. ما نیز بـــرای دل خودمان ایـــن کار را تولید کردیم و 
انتظـــار هیچ بازگشـــت مالی نداریم. اگرچـــه باید بگویم 
جایگاه آلبوم فیزیکی کمرنگ شده و دیگر نمی توان روی 
آن حســـاب کرد. درحال حاضر هم با یک جســـت و جوی 
ســـاده می توان بهترین کیفیت کار را در اینترنت پیدا کرد 
اما مهم این اســـت، آن کارهای خـــوب را حفظ کنیم. به 
نوبه خـــودم از تمامی کســـانی کـــه در فضـــای اینچنینی 
کارهـــای ســـالم و اصولی تولیـــد می کنند تشـــکر می کنم 

و امیدوارم این دیدگاه همچنان ادامه داشـــته باشـــد.
 

برای آنکه موسیقی پاپ یک موسیقی 
مردم پسند و دارای محتوا باشد، چه 

پیشنهادی دارید؟
آشـــنایی مردم با این مقوله باید بیشـــتر شـــود و از سوی 
دیگـــر کســـانی که بـــه ایـــن عرصـــه ورود پیـــدا کرده اند، 
بدانند هنـــری را انتخـــاب کرده انـــد که ما ســـال ها برای 
بهتر شـــدن و حفظ آن زحمت کشـــیدیم و در آن حرفی 
بـــرای گفتن داشـــتیم. این هنر و موســـیقی مانند کتابی 
اســـت که هرکـــدام از مـــا گوشـــه ای از این کتـــاب چند 
جملـــه ای می نویســـیم اما بایـــد بیاموزیـــم در این کتاب 
کلمـــات خـــوب با خط خـــوش نوشـــته شـــود، یعنی هم 
بـــه لحاظ کیفیـــت کار و شـــنیداری و هم بـــه لحاظ کلام 
و موســـیقی در ســـطح خوبی قرار گرفته باشد. فراموش 
نکنیم هر کدام از ما نویســـنده این کتاب هســـتیم و باید 

مراقب باشـــیم بد خط ننویســـیم.
 

چشم انداز شما از آینده این موسیقی 
چیست؟

من بر این باورم مردم از موســـیقی های ســـطحی اشـــباع 
شـــده اند و در اندیشـــه بازگشت به موســـیقی های خوب 
هســـتند. حالا ایـــن ادعا چقدر درســـت و واقعی باشـــد 
نمی دانم! اما هر کســـی به ســـهم خود باید نقشش را به 
درســـتی بازی کند. ما هم توانمان در همین حد اســـت. 
دیگـــر عزیـــزان هم اگر دلشـــان برای هنـــر مملکت خود 
می تپد، باید به میـــدان کار بیایند و از خود مایه بگذارند.

عکس: رضا معطریان /ایران

چه موضوعی سبب کناره گیری نسل خواننده های دهه هفتاد، 
چون شما ودیگر هنرمندان شد؟

موضوعات مالی ومباحث اقتصادی ازمسائل مهم وتأثیرگذاردرهرزمینه 
هنری است. هرزمان اقتصاد به عنوان یک صنعت به هنرو جامعه وارد 

شود، مسائل و مصایبی را هم به همراه خواهد داشت.البته مهم این است 
ازکدام سمت و سو به هنرورود کرده است. یک زمان هزینه می کردیم و 

تمام تلاشمان این بود، کارخوب به بازارموسیقی عرضه شود واولویت نتیجه 
مثبت کاربود نه بازگشت مالی اما درشرایطی دیگر، برخی دوستان تولید 
می کنند تا برداشت مالی ازمحصول داشته باشند و دراین زمینه کمترین 

هزینه را هم انجام می دهند و بیشترین آسیب را به کیفیت کار وارد می کنند 
و جای تأسف است که بگویم آنچه امروز در صفحات اجتماعی شاهد 

هستیم همین مسأله دوم است. کمترین هزینه و بی کیفیت ترین کارها، 
خروجی این تولیدات است که متأسفانه از نگاه مردم به عنوان یک کار خوب 
شناخته می شود. گرچه ممکن است هیچ محتوایی هم نداشته باشد. حتی 

برخی از تولیدات خواننده های پاپ لس آنجلسی هم بر همین مبناست. 
کارهایی که به هیچ وجه قابل دفاع نیستند، اما چون به این شکل گسترده 

پخش و فراگیرشده اند، مورد استقبال قرارگرفته است. بنابراین اگرما مقابل 
آن نایستیم، همین تعداد موسیقی سالم و خوب هم ازبین خواهد رفت.

برش

 حمید غامعلی خواننده پیشکسوت موسیقی پاپ 
 در گفت و گو با »ایران« از سال ها دوری خود

 از صحنه موسیقی می گوید

 باید به تعهدمان
 در برابر 

 موسیقی پاپ 
عمل کنیم


